
 

ŽELVÍ ZPRAVODAJ 

září - prosinec 2021 

 

Prezident, velvyslankyně i konzul říkají: "Želvy 
patří do moří, ne do bazénů" 

 

Slunečné a teplé počasí na jihovýchodní straně naší planety začíná lákat nás, 

středoevropany, k přesunům do asijských zemích.  Pro turisty jsou připraveny 

místními podnikateli atrakce, často  prezentované jako důležitá součást 

ochrany přírody. A takovouto atrakcí může být v přímořských oblastech i 

„záchranné centrum pro želvy“.  Jak rozpoznat, zda takové centrum skutečně 

pomáhá želvám nebo naopak přispívá k jejich likvidaci? A jak pomoci 

přebudovat tzv. záchranné centrum na centrum, které skutečně přispívá k 

ochraně želv?  O tom je náš nový projekt, který jsme letos zahájili na Srí 

Lance. Vše důležité se můžete dozvědět ve čtyřminutové reportáži na Českém 

rozhlase plus https://plus.rozhlas.cz/bazen-neni-pomoc-spolek-varuje-pred-

atrakcemi-ve-kterych-zelvy-prichazi-o-

8619649?fbclid=IwAR1bofAO8NIzMhkNKEkCOuMFbKBZ1VqZf58BNrvTzPpE2

6OI0cO21pm35-M 

Pomozte chránit mořské želvy  

 

https://plus.rozhlas.cz/bazen-neni-pomoc-spolek-varuje-pred-atrakcemi-ve-kterych-zelvy-prichazi-o-8619649?fbclid=IwAR1bofAO8NIzMhkNKEkCOuMFbKBZ1VqZf58BNrvTzPpE26OI0cO21pm35-M
https://plus.rozhlas.cz/bazen-neni-pomoc-spolek-varuje-pred-atrakcemi-ve-kterych-zelvy-prichazi-o-8619649?fbclid=IwAR1bofAO8NIzMhkNKEkCOuMFbKBZ1VqZf58BNrvTzPpE26OI0cO21pm35-M
https://plus.rozhlas.cz/bazen-neni-pomoc-spolek-varuje-pred-atrakcemi-ve-kterych-zelvy-prichazi-o-8619649?fbclid=IwAR1bofAO8NIzMhkNKEkCOuMFbKBZ1VqZf58BNrvTzPpE26OI0cO21pm35-M
https://plus.rozhlas.cz/bazen-neni-pomoc-spolek-varuje-pred-atrakcemi-ve-kterych-zelvy-prichazi-o-8619649?fbclid=IwAR1bofAO8NIzMhkNKEkCOuMFbKBZ1VqZf58BNrvTzPpE26OI0cO21pm35-M
http://www.morskezelvy.cz/prispevek-podpora/


 

Pro úspěch projektu je důležité změnit zákony a zajistit, aby všechna centra 

byla registrovaná a dodržovala kritéria efektivního záchranného střediska. Nový 

zákon již připravujeme přímo se sekretářem ministra divoké přírody a ochrany 

lesů (něco jako naše MŽP). V kontaktu jsme díky honorárnímu 

konzulovi demokratické socialistické republiky Srí Lanka pro Českou Republiku 

Markovi Němcovi i se sekretářem prezidenta Srí Lanky.     

  

 

Odborný článek, kde ukazujeme výsledky monitoringu efektivity ochrany 

mořských želv na Srí Lance i doporučení, jak ochranu zlepšit, byl přijat k 

vydání ve vědeckém časopise Wildlanka. Tento časopis na Srí Lance vydává 

přímo Ministerstvo divoké přírody a ochrany lesů. Vydání článku ministerstvem 

vnímáme jako souhlas s naší strategií, jak zvýšit efektivitu ochrany 

mořských želv na Srí Lance. Za tuto podporu a spolupráci jsme moc vděční, 

společně chystáme workshopy pro zaměstnance center i stavbu centra 

vzorového. Také plánujeme podpořit hotely, aby na výlety posílaly turisty do 

efektivních center. 



  

 

Projekt ale nikdy nebude úspěšný bez pomoci turistů. Znáte to - poptávka 

určuje nabídku, je tedy jasné, že existovat budou ta centra, do kterých budou 

chodit turisté.  Prosím navštěvujme a podporujme centra, kde dělají 

ochranu opravdu pro želvy! Pomoci můžete i Vy a dokonce i z ČR - prosím 

šiřte minutové video Bazény nejsou 

ochrana https://www.youtube.com/watch?v=DN3le3I_NSM&t=6s. Video, které 

namluvil DAN BÁRTA a vytvořila organizace 60seconds.cz, věřím, způsobí 

velkou změnu. DÍKY ZA SDÍLENÍ! 

https://www.youtube.com/watch?v=DN3le3I_NSM&t=6s


 

Komunikace a spolupráce s představitely státních orgánů je důležitá nejen pro 

nový projekt na Srí Lance, ale podpora úřadů je stěžejní i v Indonésii.  V říjnu 

jsme se proto setkali s indonéskou velvyslankyní v ČR Kennsy Dwi 

Ekaningsih a povídali jsme si o tom, co je nového v našem projektu na ochranu 

mořských želv v Berau i na Lembatě v Indonésii. Velkou radost nám také udělalo, 

že indonéský president Joko Widodo se nechal na Jávě vyfotit při vypouštění 

právě vylíhlých karet obrovských a zelenavých. Rozhodně tak přispěl ke zvýšení 

informovanosti o nutnosti chránit mořské želvy v Indonésii a dal jasně najevo, že 

želvy patří do moří, ne do bazénů. Věřím, že tahle mediální událost přinese 

větší zájem o ochranu živočichů a pomůže v práci nám i ostatním organizacím 

chránících přírodu. 



 

Jsem ráda, že náš projekt inspiruje děti a rádi se sami necháváme dětmi 

inspirovat. Dvanáctiletý Šimon, který nám s projektem začal pomáhat v roce 

2020 po mé přednášce u nich ve škole, nahrál a namluvil toto video:  

https://www.youtube.com/watch?v=HWddbXqkpno 

Dozvíte se v něm o předchůdcích želv, o ohroženích i jak pomoci. Jsem opravdu 

nadšená, když moje přednáška zapálí nadšení u dalších lidí, společně totiž 

můžeme této planetě opravdu pomoci. Díky Šimone! Klobouk dolů! 

Informace o želvách ale šíří i studenti ze ZŠ TGM v Moravských Budějovicích. 

Ti zajistili Svačinu pro želvy.  Žačky z osmých a devátých tříd zorganizovaly na 

podporu ochrany mořských želv akci, kde nejen informovaly mladší spolužáky 

o situaci mořských želv a jak jim můžeme pomoci, ale také nasušily z plátků 

jablek ze školní zahrady křížaly, které za dar pro želvy rozdávaly. Moc děkujeme 

za kreativní nápad a hlavně za podporu. Velmi si vážím toho, že v období, kdy je 

opět složité dělat přednášky ve školách, se děti informují sami 

navzájem.....děkujeme!!  

  

Přednášky a workshopy s dětmi máme v plánu dělat i v Libereckém 

kraji. Bohužel ze všech 7 dosud naplánovaných akcí zatím sešlo. Na vině jsou 

nemoci i karantény, věříme ale,  že projekt Učíme se o přírodě a pomáháme jí 

doma i ve světě, na který nám Liberecký kraj udělil finanční 

dotaci, nejpozději na jaře v plném rozsahu uskutečníme. Zatím  jsme pro děti z 

https://www.youtube.com/watch?v=HWddbXqkpno


 

MŠ vytvořili v rámci projektu nové pexeso a žáci i studenti ze ZŠ i SŠ pracují s 

videi, které jsme jim poslali.  Vše se týká nejen ohrožených druhů živočichů, 

především mořských želv; ale i problematiky plastového odpadu a 

zlepšení informovanosti o zodpovědné turistice. Moc díky Libereckému 

kraji za podporu. 

  

 

Podpořit nás ale můžete i Vy. A mnozí to děláte, za což jsme obrovsky vděční! 

Jen díky Vám můžeme každý měsíc poslat výplatu ochranářům do Berau i na 

Lembatu, zaplatit dovoz pitné vody či jídla na neobydlené ostrovy a mnoho 

dalšího. To díky Vám se na obou místech daří pokračovat v každodenní 

ochraně líhních pláží před pytláky. V listopadu dokonce přišla na pláž v Berau 

naklást vejce kareta obrovská - rekordmanka, 179 vajec v jednom hnízdě.... v 

průměru bývá okolo 100 vajec.  Naši ochranáři vejce spočítali, když je 

přemísťovali z erozí a zaplavením ohrožené části pláže. Námi chráněný ostrov 

Mataha se za devět let zúžil o deset metrů…..je to hodně, ale přesto věříme, že 

některé z vylíhlých mláďat/samic se na ostrov vrátí naklást vejce. 

Pomozte chránit mořské želvy  
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Daří se i na Lembatě. Ochranáři obnovili společné vypouštění želv 

a vytvořili místo pro komunitu. Lidé se tu dozví o mořských želvách a o  jejich 

situaci a jak jim mohou pomoci….a co chybělo? No… toaleta…. A tak na 

Lembatě po chráněné části pláže a vzdělávacím centru přišla na řadu i 

toaleta. Velké díky ochranářům a všem z vesnice, kteří pomáhali se stavbou. A 

díky Vám všem, kdo nám pomáháte;  umožnili jste  koupit beton a cihly - vše 

ostatní potřebné (kameny, dřevo, nářadí..) donesli místní lidé jako dárek pro 

společnou věc a pro želvy..A zdejší ochranáře ocenil i pan biskup. Řekl, že 

většina lidí vidí želvy jako jídlo, ale ochranáři je vnímají jako přátele. Při 

společném vypouštění želv poděkoval, že ochranáři dávají příklad jak milovat 

moře a přírodu. Kdo miluje přírodu, miluje podle něj i lidi. Pan biskup vnímá 

náš program na ochranu želv jako příklad dobré praxe a skvělý vzkaz, který 



 

ostrov Lembata vysílá do světa. Taková podpora od místních nám udělala 

obrovskou radost! 

 

 

 

Podpořit náši práci můžete i nákupem vánočních 

dárků. Promyšlený vánoční dárek udělá radost nejen obdarovanému, ale 

přispěje i k ochraně mořských želv. Jak na to? Nakupujte u firem, které nám s 

ochranou želv pomáhají.  Tady je inspirace pro Vás.. 

ZELENÁ DOMÁCNOST: vyberte si bylinkový čaj, kartáček z bambusu, šperky z 

kokosu, omalovánky či sirkové hlavolamy  

https://www.zelenadomacnost.com/k/pomoc-morskym-zelvam-ochranou-jejich-

lihnist nebo kupte v Zelené domácnosti cokoliv a v košíku na e-shopu vyberte 

projekt Chráníme mořské želvy, 5% z hodnoty Vaší objednávky tak půjde na 

ochranu mořských želv. Děkujeme! 

https://www.zelenadomacnost.com/k/pomoc-morskym-zelvam-ochranou-jejich-lihnist%C2%A0
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APM sport: V prodejně je teď skvělá výstava fotek Petra Jana Juračky z 

ostrovů, kde chráníme želvy. Když v APM sportu navíc přijdete na pokladnu a 

řeknete heslo “chráníme mořské želvy”, dostanete 5% slevu na cokoli si 

vyberete. Heslo na nakupování přes internet: MZ20. Část z každé dokončené 

objednávky jde na ochranu želv. https://www.apmsport.cz/  

PROSAZ / chráněná dílna - hračky ve tvaru želvy, svíčky a mýdla s motivem 

želvy od hendikepovaných Vás čekají na http://www.prosaz.imaxi.cz/projekt-

prozelvy.html. Koupí pomůžete mořským želvám i zdravotně postiženým v ČR. 

NAMYDLENÁ KÁČA: český rodinný podnik nabízí přírodní 

mýdla https://www.namydlenakaca.cz/pomahame/165-mydlo-zelva 

UTUTATISE: malovaná plátěná taška http://www.ututatise.cz/zelvi-taska-

pomahame/ 

Moc si vážíme Vaší podpory! Jen díky Vám můžeme želvy dál chránit. 

Děkujeme! 

  

 

Moc děkujeme a za projekt Chráníme mořské želvy Vám přejeme hodně zdraví, 

klidný Advent, krásné Vánoce a rok 2022 takový, jaký si ho přejete. 

 

Hana Svobodová 

www.morskezelvy.cz 

https://www.facebook.com/morskezelvycz-607230715971714/ 
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